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Prosperita i rozpad
Osud pražských usedlostí je rozpo-
ruplný. Nejvíce bývalých zeměděl-
ských stavení 
se dochovalo  
na Smíchově  
a v Košířích. 
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VÍCE EXKLUZIVNÍCH 
 ČLÁNKŮ ČTĚTE NA

 CZK/EUR •  25,795 / –0,015 Kč   CZK/USD •  23,289 / –0,070 Kč   PX •  1033,74 /  –0,15 %   BITCOIN •  10 647,11 $ / –0,62 %   ZLATO •  1513,15 $ / +0,05 %

Vyhlížení německé injekce / str. 10

Obchod s realitami  
pro movitou klientelu  

v Česku stagnuje a ceny prémiových bytů přestaly 
růst. Poptávka se podle makléřů vrací na úroveň 
před vypuknutím nákupní horečky v roce 2017. 

Nejdražší rezidence se prodávají v centru Prahy až za  
250 tisíc korun za metr čtvereční. 

byznys / str. 6

Luxusní byty 
jsou drahé už  
i pro boháče
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Opakovaný vtip
Americká hardrocková kapela Metallica se v Čes-
ku těší enormní oblibě, což potvrdilo v neděli zhru-
ba sedm desítek tisíc diváků na letišti v Letňanech. 
Hudební legenda navštěvuje Prahu poměrně často 
a loni v O2 areně překvapila svým zpracováním 
písničky Jožin z Bažin od Ivana Mládka. Letos čtve-
řice nevymyslela nic nového a Jožina baskytarista 
Robert Trujillo zapěl znovu. Produkci jen zdokonalil 
o kostkované sako v duchu stylu Ivana Mládka. Or-
todoxní ctitele kapely Metallica pocta Banjo bandu 
jistě znovu nadchla, ale pro příští pražský koncert 
by si veteráni heavy metalu mohli nacvičit jiné 
překvapení. Přece jenom, potřetí opakovaný vtip by 
již opravdu vtipem nebyl.

Stejným svátkem, jako je pro rockery koncert sku-
piny Metallica, je brněnská MotoGP pro milovníky 
silných motorek a ti si mohou oddechnout. Minis-
tryni Kláře Dostálové se podařilo z rozpočtu získat 
potřebnou dotaci na příští ročník motocyklového 
svátku, a tak se na Masarykově okruhu sejde světo-
vá špička i příští rok. Brno tak zatím odolává tlaku 
asijských dravců, kteří mají o pořádání velké ceny 
na jeho úkor obrovský zájem. MotoGP je sice velice 
drahá legrace, ale Brno si ji každopádně zaslouží.

NĚKDEJŠÍ HONOSNÁ VILA uprchlého odsouzeného podnikatele Radovana Krejčíře v Černošicích u Prahy 
v noci na včerejšek vyhořela. Požár likvidovaly desítky hasičů, kteří jej uhasili po devíti hodinách. Vzniklá škoda 
dosáhla 20 milionů korun. Jako příčinu určili vyšetřovatelé úmysl nebo nedbalost. Při požáru nebyl nikdo zra-
něn. Dům, na který byla kvůli Krejčířovým dluhům uvalena exekuce, je dlouhodobě neobývaný. Majitelkou je po-
dle katastru nemovitostí Krejčířova manželka Kateřina.                                                                               více E15.cz

KREJČÍŘOVO SÍDLO V PLAMENECH

Fo
to

 č
tk

Graf dne

Číslo dne

1,6
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bodu by mohl 
v budoucnu 
podle vědců 
činit pokles 
růstu HDP 

v Česku kvůli 
suchu.
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na nový informační systém pro 
Finanční správu.  

Maláčová chce více peněz 
i na sociální služby v krajích, a to 
3,3 miliardy. Zhruba 2,8 miliardy 
pak postrádá na veřejně pro-
spěšné práce a rekvalifikace. 

Dohromady má rezort příští 
rok hospodařit s více než 

680 miliardami. Drtivou většinu 
z toho však tvoří důchody a další 
dávky, jejichž vyplácení podléhá 
zákonům.

„Vždy jsem otevřena nalezení 
kompromisu. Takže budu ote-
vřena tomu, abychom se s paní 

Ministři si vyjednali 
deset miliard navíc
Pavel OTTO

Nová prognóza růstu ekonomi-
ky a úspory u obsluhy státního 
dluhu umožní zvýšit výdaje státu 
v příštím roce o další miliardy 
korun, aniž by stoupl plánovaný 
deficit 40 miliard. Ministerstvo 
financí tak zdůvodnilo ústupky 
vůči osmi členům vlády, kteří si 
vymohli celkem deset miliard 
navíc. Z toho polovinu získá mi-
nistr dopravy Vladimír Kremlík 
(ANO).

Dalších 11,7 miliardy žádá 
ministryně práce a sociálních 
věcí Jana Maláčová (ČSSD). Její 
včerejší pětihodinová debata 
s šéfkou státní pokladny Alenou 
Schillerovou (ANO) však výsle-
dek nepřinesla. Jednání budou 
pokračovat v pátek.      

„Například na informační sys-
témy bych potřebovala alespoň 
polovinu částky, kterou plánuje 
do této oblasti investovat minis-
terstvo financí,“ řekla Maláčová. 
Poukázala na pět miliard korun, 
které si Schillerová vyčlenila 

ministryní dohodly,“ reagovala 
Schillerová. 

Zbývající čtyři členové vlády 
za sociální demokracii jsou 
spokojeni. Třeba ministr vnitra 
Jan Hamáček dostane přidáno 
1,7 miliardy korun. Největší část 
půjde do policejního rozpočtu, 
o 400 milionů si polepší hasiči. 
Hamáček přitom koncem minu-
lého měsíce požadoval pět až 
šest miliard navíc k už přiklep-
nutým 77,9 miliardy. 

Schillerovou přesvědčila i mi-
nistryně pro místní rozvoj Klára 
Dostálová (ANO). Navíc má slíbe-
no 200 milionů navzdory tomu, 
že její rezort zaznamená zdaleka 
největší meziroční nárůst. Místo 
letošních 11,5 miliardy má Do- 
stálová už od jara jistých na příš-
tí rok 25,4 miliardy. Přes 80 pro- 
cent z toho tvoří evropské 
dotace.   

Tento týden se mají se Schille-
rovou sejít ještě ministři obrany 
Lubomír Metnar a životního 
prostředí Richard Brabec (oba 
ANO). 
                         názory str. 10

Pětihodinová debata 
ministryně práce Jany 
Maláčové (ČSSD) se 
šéfkou státní pokladny 
Alenou Schillerovou 
(ANO) o 12 miliardách 
navíc pro MPSV zatím 
výsledek nepřinesla.

Zápisník  
Michala NOSKA

Výroba aut v Česku v roce 2019

Pramen Sdružení automobilového průmyslu

leden únor březen duben květen červen červenec
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celkem leden až červenec: 838 142 meziročně o 1,48 procenta více

https://www.e15.cz/domaci/krejcirova-vila-v-plamenech-hasici-ji-uhasili-po-deviti-hodinach-prohlednete-si-rozsah-skod-1361610


Sociální demokrat Michal 
Šmarda se po třech měsí-
cích vzdal své nominace 

na post ministra kultury. Učinil 
tak poté, co jeho kandidaturu 
zkritizovali jak prezident Miloš 
Zeman, tak později i premiér 
Andrej Babiš (ANO). Šéf ČSSD 
Jan Hamáček chce představit 
jméno nového kandidáta 
do pátku, kdy má jednat stra-
nické předsednictvo.

Hamáček nečeká, že by se 
opakovala dosavadní situace, 
kdy Šmardu odmítl Zeman 
jmenovat a ministerstvo 
kultury je tak už týdny bez 
ministra. „Jsem přesvědčen, 
že jakmile to jméno padne, tak 
ten proces bude velmi rychlý 
a bez problémů,“ řekl s tím, že 
z vlády odcházet nechce.

Hamáček nechtěl zatím 
uvést, o jakých jménech 
uvažuje. Sám Šmarda zmínil 
například jména hejtmanů 
Jiřího Běhounka nebo Martina 

Nástupce Šmardy 
bude znám do pátku

www.e15.cz | 3

Ústecká ČSSD 
vyzvala Hamáčka 
k rezignaci

• Sociální demokraté v Ústeckém 
kraji vyzvali Jana Hamáčka k re-
zignaci na funkci předsedy strany. 
Důvodem jsou podle nich snahy 
o vyloučení poslance Jaroslava 
Foldyny pro jeho politické názory 
a neúspěšný projekt zapojení ve 
vládě. Hamáček řekl, že ho usne-
sení ústecké ČSSD nepřekvapuje.

Buďte v obraze

SPOUSTA FUNKCÍ 
PRO MODERNÍ KANCELÁŘE 
Řada i-SENSYS MF740 od společnosti Canon nově definuje multifunkční 
tiskárnu optimalizovanou pro malé kanceláře. Nabízí rychlosti tisku až 27 stran 
A4 za minutu, mají intuitivní ovládání pomocí dotykového 12,7cm displeje 
a podporují mobilní tisk díky kompatibilitě se systémy Android a iOS. Barevná 
laserová technologie s duplexním tiskem zajišťuje vždy dokonalé výtisky.

i-SENSYS MF742Cdw 
Zabezpečení – uvolnění dokumentů 
PIN kódem

Mobilní tisk – kompatibilní se 
systémy Android a iOS

Knihovna aplikací – přizpůsobitelné 
aplikace zobrazované na displeji

i-SENSYS MF744Cdw 
Jednoprůchodové oboustranné 
skenování

Rychlý fax – 3 sekundy 
na výstup stránky

Párování pomocí NFC

i-SENSYS MF746Cx 
Jednoprůchodové oboustranné skenování

Ovládání – Universal Login Manager

Párování pomocí NFC

Možnost připojení tiskového řešení 
uniFLOW Online a uniFLOW Online 
Express

1902 ISensys Spousta funkci 225x148 R1.indd   1 20.08.2019   15:09:16
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Netolického (oba ČSSD). V úva-
hu by podle něj přicházela 
také náměstkyně na minister-
stvu kultury Kateřina Kalistová 
(ČSSD). Netolický i Běhounek 
ale spekulace vyvracejí.

Sněmovní opozice považuje 
Šmardovo rozhodnutí za ústu-
pek Zemanovi. „ČSSD na jednu 
stranu říká, že prezident 
porušuje ústavu, a zároveň 
ustupuje jeho vrtochům,“ řekl 
šéf Starostů Vít Rakušan.

Babiš o celé záležitosti 
jednal včera v podvečer se 
Zemanem.

„Požádal jsem prezidenta, 
aby až předseda ČSSD navrhne 
nového kandidáta, bylo možné 
problém rychle dořešit,“ řekl 
po schůzce Babiš. /ly/  
                    sledujte E15.cz

Sněmovní výbor nemá 
výhrady k Jourové

Sněmovní výbor pro evrop-
ské záležitosti projednal 
a vzal na vědomí nominaci 
dosavadní eurokomisařky 
Věry Jourové na tuto funkci 
i v novém funkčním období 
Evropské komise, které 
začne v listopadu. Neprošlo 
doporučující stanovisko 
pro vládu, aby Jourovou 
na svém jednání schválila. 
Vláda má v úmyslu formál-
ně nominovat kandidáta 
do komise v pondělí.

Policie zadržela 22 lidí 
kvůli daňovým únikům

Policisté a celníci včera 
zasahovali na šedesáti 
místech v Česku, údajně 
mají podezření na daňové 
úniky za stovky milionů 
korun. V souvislosti s tím bylo 
zatím zadrženo 22 lidí, nikdo 
dosud nebyl obviněn, uvedla 
Dagmar Pětníková z Vrchního 
státního zastupitelství v Pra-
ze.                      více E15.cz 

Soud nepustil Ratha 
do zastupitelstva

Někdejší politik ČSSD David 
Rath odsouzený letos za 
korupci na sedm let nebude 
zastupitelem města Hostivi-
ce. Ústavní soud zamítl jeho 
stížnost proti rozhodnutí 
Krajského soudu v Praze, 
který označil zvolení Ratha 
za neplatné. /čtk/

Krátce

https://www.e15.cz/domaci
https://www.e15.cz/domaci/danova-kobra-zasahuje-na-desitkach-mist-ma-podezreni-na-podvody-za-stamiliony-1361611


Vzlety a pády 
pražských usedlostí

K původním 
účelům, tedy 
k zemědělství, 
usedlosti už 
téměř nikdo 
nevyužívá. 
Výjimkami jsou 
Bulovka nad 
Jinonickou ulicí 
nebo Gabrielka 
u Divoké Šárky, 
kde chovají 
koně. 
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Bertramka, Ci-
bulka, Turbová, 
Ladronka nebo 
Šatovka. Vybrat 
ze zhruba dvou 
set padesáti his-

torických pražských usedlostí 
ty nejznámější není lehké. 
I proto, že polovina nenávrat-
ně zanikla a už je připomí-
nají jen názvy ulic a zastávek 
veřejné dopravy. Z mnoha 
dalších zbývají ruiny.

Venkov uprostřed města

Radnice, církve, spolky 
a soukromí majitelé spravují 
desítky těchto objektů. Jsou 
v nich kulturní instituce, 
charitní domy či restaurace 
a penziony. A třeba v košířské 
Šalamounce je showroom čes-
ké pobočky Harley-Davidson. 

K původním účelům, tedy 
k zemědělství, je už téměř 
nikdo nevyužívá. Výjimkami 
jsou Bulovka nad Jinonickou 
ulicí nebo Gabrielka u Divoké 
Šárky, kde chovají koně. 

Ještě před 150 lety byly 
Smíchov, Košíře, Libeň, 
Břevnov či Dejvice venkovem. 
Jednotlivé dvorce rozeseté 
po kopcích a stráních byly 
převážně viniční.

Proto je ve čtvrtích někte-
rých městských částí původní 
zemědělská krajina i v sou-
časnosti rozpoznatelná. Dává 
jim charakter, který z jiných 
pražských lokalit už zmizel. 

„Kolem usedlostí přesta-
věných na viladomy je stále 
volný prostor po bývalých 
vinicích,“ říká architekt Jan 
Kupka. 

Kvůli kopcovitému terénu 
je proto například smíchov-
ská či hanspaulská uliční síť 
nepravidelná a v některých 
místech sleduje původní polní 
cesty.

O Cibulku usiluje Praha 5

Jednou z nejstarších praž-
ských usedlostí je Cibulka, 
která vznikla už někdy ve 
14. století. Nynější podobu dal 
empírovému zámečku s roz-
sáhlým lesoparkem pasovský 
biskup Leopold Thun-Ho-
henstein, úpravy pocházejí 
z první třetiny 19. století. 

Zatímco park s romantický-
mi stavbami vlastní Praha 5, 
která ho v posledních letech 
revitalizuje, chátrající used-
lost patří právníkovi a šéfovi 
Ústředního automotoklubu 
Oldřichu Vaníčkovi. Z jeho 
plánů na vybudování domova 
pro seniory kvůli údajnému 
nezájmu investorů sešlo. 

Vaníček před měsícem 
navrhl radnici páté městské 
části, aby Cibulku koupila. 
Problém je v tom, že ne-
chce prodat nemovitost, ale 
stejnojmennou akciovou 
společnost. 

Vedení čtvrti předal znalec-
ký posudek, podle něhož má 
být hodnota Cibulky 160 mi- 
lionů korun. Zda je cena 
odpovídající, kolik by stála 
rekonstrukce objektu a jak 
by ho bylo možné co nejlépe 
využít, má být jasné v září. 

„Necháváme zpracovat 
posudek na tuto nemovitost 
včetně všech pozemků. Ak- 
tuální stav usedlosti je 

žalostný a je zcela zřejmé, 
že oprava, provoz a údržba 
budou finančně velmi nároč-
né,“ míní radní pro investice 
a správu majetku Štěpán 
Rattay (Piráti). 

„Ani soukromý majitel 
investici do tak nádherného 
místa po několik desítek let 
nenašel a nezajistil ekonomic-
kou návratnost ani smyslupl-
né a efektivní využití,“ dodává 
s tím, že pokud by se nákup 
ukázal jako akceptovatelný, 
musel by se na něm podílet 
magistrát.

Trnkova 
poetická zahrada

Mezi nejkrásnější pražské 
usedlosti patří barokní Turbo-
vá, kde měl ateliér výtvarník 
a spoluzakladatel českého 
animovaného filmu Jiří Trnka. 
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připravil 
Pavel  
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TURBOVÁ. Viniční usedlost přestavěl ve druhé polovině 18. století do barokní podoby František 
Xaver Turba. Kromě vily s věží je v areálu menší objekt stojící uprostřed terasovité zahrady. Podél 
Jinonické ulice jsou další budovy. Za první republiky ve vile bydlel pražský právník a senátor 
Jindřich Šafařovič, v letech 1939 až 1958 pak výtvarník Jiří Trnka. Poslední majitelka Marta 
Šafařovičová byla komunistickým režimem perzekvována. Po roce 1989 získala Turbovou zpět 
a prodala ji soukromé společnosti.   

ŠATOVKA. Byla založena 
na přelomu 17. a 18. století. 
Má jméno po Janu Křtiteli 
de Chateau, krejčím 
a malostranském měšťanovi, 
který u viničního lisu 
postavil obytný dům. Později 
na pozemku založil kapli 
Nejsvětější Trojice, kterou 
dokončila až jeho dcera. 
Šatovka se v průběhu 
19. a 20. století několikrát 
přestavovala. Poslední úpravy 
z roku 1926 objekt vůči okolní 
rozlehlé parcele uzavřely. 
Ještě nedávno byly v Šatovce 
byty, poslední nájemníci odešli 
koncem minulé dekády.

CIBULKA. Komplex přestavěný 
v první třetině 19. století tvoří 
hlavní budova, hospodářská 
stavení a stáje. V lesoparku 
se mimo jiné nachází nejstarší 
pražská vyhlídková věž 
(na snímku vlevo dole) nebo 
řada soch – nejcennější byly 
přemístěny do lapidária Galerie 
hlavního města Prahy. Před 
rokem 1989 prodal stát Cibulku 
České spořitelně, od níž ji koupila 
firma Ústřední automotoklub 
Oldřicha Vaníčka. Plány 
na renovaci mu však nevyšly. 
Objekt obývali squatteři, kteří 
měli s Vaníčkem podepsanou 
smlouvu. Po jejím vypršení v roce 
2015 je policie vyhnala. 

ZNÁMÉ PRAŽSKÉ USEDLOSTI

Kde se záchrana 
podařila a kde ne

• Košíře a Smíchov: Nejvíce 
bývalých zemědělských used-
lostí se dochovalo na Smíchově 
a v Košířích. Opravena je 
například Bulovka, Cihlářka, 
Dolní a Horní Palata, Klamov-
ka, Malvazinka, Pernikářka, 
Portheimka, Santoška nebo 
Šalamounka. Naopak chátrají 
Cibulka, Šmukýřka a Turbová. 
Zcela zanikly Božínka, Měchur-
ka či Poštovka.

• Praha 6: Investice a využití se 
našly pro většinu břevnovských 
usedlostí. Třeba v Ladronce se 
pořádají kulturní akce a ve Spi-
ritce je reprezentační zařízení 
ministerstva vnitra. Rekonstruk-
ce se dočkala i Kajetánka. Opro-
ti tomu je ve špatném stavu 
Petynka, kde v roce 2012 vydali 
památkáři souhlas s demolicí. 
Firma Gosan Kappa tam chce 
postavit bytový komplex pro 
seniory. Mezi bývalé usedlosti 
v Dejvicích patří Hanspaulka 
přestavěná na barokní zámeček 
a Kotlářka, kde soukromý maji-
tel obnovil pěstování vína. Oba 
objekty jsou opraveny.

• Praha 4 a ostatní obvody: Re-
konstrukce se dočkal například 
Viniční dům v Modřanech, v Bra-
níku pak Zemanka a Na Křížku. 
Zchátralý je naopak Dominikán-
ský dvůr. Asi nejvíce usedlostí 
bylo v hlavním městě v Libni, 
na Žižkově a na Vinohradech. 
Drtivá většina však zanikla nebo 
se zachovaly jen trosky.

Jde o několik objektů, z nichž 
hlavní obytný má částečně 
opravenou střechu, komíny 
a vikýře. Celkově je však celý 
areál už léta v dezolátním 
stavu. Dokládá to bříza, která 
zakořenila na balkonu v prů-
čelí centrální budovy.

„Byla tady upravená za-
hrada s vinicemi a ovocným 
sadem, do níž se vstupovala 
krásnou tepanou bránou,“ 
vzpomíná v dokumentu ČT 
Trnkova dcera Helena Tröste-
rová a ukazuje na ruiny. 

Právě tady vznikla poetická 
kniha Zahrada o pěti klucích 
a zlomyslném kocourovi, kte-
rá patří k nejznámějším dílům 
jejího otce. 

I Turbová, která je podle 
zákona kulturní památkou, 
má soukromého majitele. 
Před lety sloužila squatterům 

či hudebním akcím, už delší 
dobu je alespoň podle cedule 
na ocelových vratech zajiště-
na ostrahou. Praha 5 objekt 
získat nechce.

V Šatovce mají 
být senioři

Další usedlost, na niž zaměřili 
pozornost veřejnosti squatte-
ři, se nachází v Dolní Šárce 
u meandrujícího potoka. 
Šatovku naposledy obsadili 
loni v zimě.

Pražští zastupitelé následně 
schválili změnu funkčního 
využití areálu. Má tam vznik-
nout seniorské bydlení se 
sociálními službami a komu-
nitní centrum pro sousedské 
aktivity. Na rekonstrukci 
a dostavbu vyhlásila Praha 6 
architektonickou soutěž, v níž 
zvítězila Gabriela Kaprálová 
z ateliéru ASGK Design.

„Místo má ojedinělý cha-
rakter. Chtěli jsme tam vrátit 
motivy vinohradů a kaple sv. 
Trojice. Nový areál jsme proto 
koncipovali jako rozvolněnou 
městskou zástavbu a navrhli 
menší jednoduché domy se 
sedlovou střechou,“ popisuje 
Kaprálová.

Místostarosta šesté městské 
části pro územní rozvoj 
a veřejný prostor Jakub Stárek 
(ODS) odhaduje, že stavební 
práce budou zahájeny za dva 
až tři roky. Rychleji se zřejmě 
územní a stavební povolení 
získat nepodaří. Projekt by 
ještě mohli zkomplikovat 
občanští aktivisté. 

„V současné době pracu-
jeme s předpokladem, že 
by cena stavby i vybavení 
mohla oscilovat mezi 150 až 
250 miliony korun. Rozpočet 
investičních nákladů jednotli-
vých objektů a druhů položek 
budeme teprve připravovat,“ 
říká Stárek. 

Rada bude vybírat mezi 
úspornějším a nákladnějším 
řešením. Zváží například 
nadstandardní vybavení obyt-
ných částí a dalších místností 
včetně zařízení na rekuperaci 
vody.



Daniel NOVÁK

Trh s luxusními byty se 
po letech růstu zadrhává. 
Realitní kanceláře zaměře-
né na bydlení pro movitou 
klientelu hlásí, že objem 
obchodů stagnuje. Segment 
prémiových nemovitostí tedy 
začal kopírovat vývoj v hlav-
ní části rezidenčního trhu. 
Rozdílem však je, že zatímco 
ceny běžných bytů stále ještě 
rostou, ceny luxusních bytů 
v lepším případě stagnují.   

Ceny přestaly růst 

„Investoři jsou v současné 
době obezřetnější. Více 
přemýšlejí, smlouvají a často 
také vyčkávají, jak se bude 
trh vyvíjet v dalších měsí-
cích. Zároveň se projevuje 
určitá averze vůči úrovni 
současných cen,“ řekl Pro-
kop Svoboda, majitel realitní 
kanceláře Svoboda & Wil- 
liams. Poptávka se podle 
něj vrací na úroveň před 
vypuknutím nákupní euforie 
v roce 2017. 

Vývoj zašel až tak daleko, 
že podle makléřů přestaly 
ceny bytů pro bohaté zákaz-

Předražené byty si už 
nepořizují ani bohatí

Před současnou realitní 
horečkou platila za hranici 
luxusu cena nad sto tisíc 
korun za metr čtvereční. 
Průměrná cena volného no-
vého bytu na pražském trhu 
v červenci činila 109 tisíc 
korun, vyplývá ze statistik 
portálu CenovaMapa.org. 

Podhodnocená Praha 

Stavitelé luxusních bytů 
navzdory vývoji zůstávají 
v klidu. „Po tolika letech 
rostoucí poptávky a ome-
zené nabídky lze očekávat 
stagnaci. Pro zdravý cyklus 
je to přirozené, ne-li povin-
né,“ sdělil Doron Friedman, 
spolumajitel developerské 
společnosti Coast Capital 
Partners, která přestavu-
je historické nemovitosti 
na luxusní byty například 
v Troji nebo na Starém Měs-
tě. „Avšak jako developera 
zaměřeného na prémiové 
nemovitosti ve specifickém 
vyšším segmentu nás vývoj 
prodejů na bytovém trhu 
jako celku trápí méně,“ do-
dává s tím, že Praha je oproti 
jiným evropským metropo-
lím v cenách bydlení stále 
podhodnocená.   

níky dál růst. „V posledních 
měsících zaznamenáváme 
mírné ochlazení oproti 
dramatickému nárůstu 
cen  i poptávek v minulých 
letech. Ceny rostou poma-
leji či nerostou, dokonce se 
v některých případech mírně 
snižují,“ uvedla Ilona Man-
číková, ředitelka tuzemské 
pobočky realitní kanceláře 

Sotheby’s International 
Realty. 

Superdrahé lokality 

Nejdražší je luxusní bydlení 
tradičně v Praze 1. Prémiový 
byt po rekonstrukci se tam 
prodává za 170 až 200 tisíc 
korun za metr čtvereční. 
„Jsou některé ulice či mikro- 

lokality na Starém Městě, 
Kampa, Janáčkovo nábřeží 
či Vinohrady, kde se byty 
po rekonstrukci v renovova-
ném domě prodávají i za  
250 tisíc korun za čtve-
reční metr,“ dodala šéfka 
Sotheby’s International Real-
ty. Byty nad touto úrovní se 
podle Mančíkové prodávají 
jen výjimečně. 

6 | BYZNYS

ZLATONOSNÁ NÁBŘEŽÍ. Mikrolokality typu Rašínova nábřeží (na snímku) nebo protějšího 
Janáčkova nábřeží patří z hlediska cen bytů mezi nejdražší místa v Praze. 
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Úředníci Finanční 
správy letos do po-
loviny července 

zkontrolovali 6921 subjektů, 
které poskytují ubytování 
přes Airbnb. Na základě toho 
získali na DPH, dani z příjmů 
fyzických i právnických osob 
35,1 milionu korun.

„Finanční správa se elektro-
nickými platformami zabývá 
již delší dobu. Nejdříve jsme 

šli cestou prevence a vypraco-
vali jsme metodiku, ve které 
je dopodrobna rozepsáno, 
jaké daňové povinnosti musejí 
pronajímatelé těchto platfo-
rem plnit. Dále jsme daňové 
subjekty upozornili, aby si své 
povinnosti splnily dříve, než 
od finančních úřadů případně 
dostanou výzvy k doplacení 
daní,“ uvedla šéfka Finanční 
správy Tatjana Richterová.

Ubytovací elektronická 
platforma Airbnb funguje 
v České republice od roku 
2009. Předloni se v tuzemsku 
jejím prostřednictvím ubyto-
valo 1,02 milionu hostů, což 
představuje meziroční nárůst 
o polovinu. Poskytovatelé 
ubytování přes Airbnb mají 
povinnost odvádět z takto 
získaných prostředků daň.  
/čtk/

Finanční správa si došlápla 
na provozovatele Airbnb

Nutrend D.S. dosáhl 
rekordních výsledků

Tuzemský  výrobce potravi-
nových doplňků a sportovní 
výživy Nutrend D.S. loni 
utržil 1,26 miliardy korun, 
nejvíce v historii. Tržby me-
ziročně vzrostly o třetinu. 
Podnik zároveň zdvojnásobil 
zisk na 125 milionů korun.

Jednotné jízdné  
může fungovat dříve

Stejné jízdenky pro všechny 
železniční dopravce mají 
být zavedeny v příštím roce. 

Na celou síť je stát chce 
pustit od prosince 2020, 
není však vyloučeno, že na 
vybraných tratích je uvede 
dříve. Vyplývá to z informa-
cí ministerstva dopravy.

Němci mají majoritu 
ve firmě VSHosting

Tříčtvrtinový podíl v čes-
kém poskytovateli servero-
vých služeb VSHosting 
získali němečtí investoři 
Pecunalta, BrainWeb In-
vestment a Quines Capital. 
Zakladatelé firmy si pone-
chali čtvrtinový podíl. /čtk/

Krátce
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1,3
miliardy korun 

představuje 
loňský čistý zisk 
společnosti OKD.

Mattoni 1873 koupila 
srbského nápojáře 
prostřednictvím 
společného podniku 
založeného 
s nápojářským 
gigantem PepsiCo.

Provoz v dolech Darkov 
a ČSM by nemusel 
skončit už v roce 2023, 

jak předpokládá v červenci 
zveřejněná výroční zpráva 
OKD. Společnost totiž uči-
nila první předběžné kroky 
k tomu, aby mohla těžbu 
v obou dolech prodloužit 
do roku 2030. Svůj záměr 
zveřejnila na portálu EIA.

Kde vzít na investice

„Zatím není nic definitivně 
rozhodnuto. Novým posou-
zením dopadů na životní 
prostředí si chceme jen 
otevřít dveře pro možnou 
budoucí těžbu, zásadní ale 
bude rozhodnutí majite-
le OKD, tedy společnosti 
Prisko,“ uvedl mluvčí OKD 
Ivo Čelechovský. Naopak je 
podle něho už dnes jisté, 
že letos v říjnu skončí těžba 
v Dole Lazy. 

V tomto dole a v Dole Dar-
kov se přitom mělo těžit jen 
do roku 2018 a v dole ČSM 
o pět let déle. Je to uvedeno 
v reorganizačním plánu, 
dosud stále jediné platné 
strategii těžební společnosti.

Letos v lednu však šéf spo-
lečnosti Prisko Marián Klásek 
deníku MfD sdělil, že je velmi 
pravděpodobné prodloužení 
těžby za rok 2024. K tomu 
ale OKD potřebuje nejen 
zmíněné posouzení vlivu 
na životní prostředí, jehož 
platnost končí příští rok, 
ale také nezbytné mohutné 
investice.

Politické rozhodnutí 

Státní společnost Prisko, 
která spadá do kompeten-
ce ministerstva financí, se 
k těžebnímu plánu odmítla 
vyjádřit. Prodloužení těžby 
má ale politickou podporu. 
Premiér Andrej Babiš (ANO) 
v minulosti prodloužení 
těžby už několikrát veřejně 

OKD se připravuje 
na prodloužení těžby 
ve dvou dolech

Přední středoevropský 
nápojář Karlovarské 
minerální vody, který 

se nedávno přejmenoval 
na Mattoni 1873, vstoupil 
na srbský trh. Učinil tak 
převzetím výrobce neal-
koholických nápojů Knjaz 
Miloš, který patří k největ-
ším v zemi. Akvizice byla 
dokončena včera.

Srbskou společnost, pod 
kterou patří minerální vody 
Knjaz Miloš a Aqua Viva, 
džusy Gusto, nealkoholické 
drinky ReMix a Golf nebo 
energetický nápoj Guarana, 
koupila skupina od inves-
tora v oblasti soukromého 
kapitálu ve střední a vý-
chodní Evropě Mid Europa 
Partners. 

Prodej, který trval zhruba 
půl roku, schválil antimo-
nopolní úřad. Výši trans-
akce, jež zahrnuje značky 
i výrobní kapacity, skupina 
nesdělila. „Patří mezi naše 
nejdražší akvizice,“ uvedl 
již dříve šéf Mattoni 1873 
Alessandro Pasquale.

Skupina koupila srbské-
ho nápojáře prostřednic-
tvím společného podniku 
založeného s nápojářským 
gigantem PepsiCo. „Předtím 
jsme nikdy neměli partnera. 
S PepsiCo ale máme zvláštní 
vztah,“ doplnil před časem 
Pasquale s tím, že spoluprá-
ci „testuje“.

Majitel Mattoni 
koupil srbského 
konkurenta 

Obdobně se vyjádřil 
viceprezident PepsiCo pro 
střední Evropu a balkánské 
země Christophe Guille. 
„V posledních letech byla 
spolupráce mezi PepsiCo 
a Mattoni 1873 velmi úspěš-
ná. Nynější transakce do-
kazuje významný potenciál 
pro růst,“ uvedl.

Mattoni 1873, která 
je největším výrobcem 
minerálních a pramenitých 
vod ve střední Evropě, loni 
převzala pobočky Pepsi-
Co v Česku, na Slovensku 
a v Maďarsku. Výši trans-
akce nesdělila skupina ani 
tehdy. „Jedná se o důvěrný 
údaj. Bylo to hodně, to se 
nebojte,“ uvedl Pasquale 
v rozhovoru pro deník E15. 

Barbora PÁNKOVÁ

POSUN. Těžba v Dole Darkov měla podle reorganizačního plánu 
OKD skončit už loni. Teď se mluví dokonce o roce 2030.
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podpořil. Pokud k tomu 
budou vhodné ekonomic-
ké podmínky a podaří se 
prosadit potřebné investice, 
mohlo by se na Ostravsku 
těžit i po roce 2024 a možná 

až do konce příští dekády, 
uvedl dříve Babiš.

Cena energetického uhlí, 
která je pro rentabilitu těžby 
klíčová, však v poslední době 
výrazně klesla. Na palivové 
burze v Rotterdamu se ceny 
dostaly do blízkosti minima 
z roku 2016, tedy na úroveň 
kolem 55 dolarů za tunu. 
Před rokem to byl téměř 
dvojnásobek.

Společnost OKD loni vyká-
zala čistý zisk 1,3 miliardy ko-
run při tržbách 13,8 miliardy 
korun. V obou ukazatelích si 
firma meziročně pohoršila. 
V předchozím roce vydělala 
3,4 miliardy korun při trž-
bách 16,8 miliardy korun.

Ondřej SOUČEK

AKVIZICE. Společnost Knjaz Miloš patří k největším výrobcům 
nealkoholických nápojů v Srbsku.
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ního obsahu jednu miliardu 
dolarů, od té doby však tento 
slib už podle zdrojů FT pře- 
sáhl šest miliard dolarů.

Apple svoji televizi předsta-
vil letos v březnu a potvrdil, 
že chystá nejméně sedm 

Apple uspíší start 
vlastní televize
Americká společnost Apple 
hodlá vynaložit přes šest 
miliard dolarů, v přepočtu 
140 miliard korun, na původ-
ní pořady a filmy pro svoji 
plánovanou televizi Apple 
TV+. S odvoláním na infor-
mované zdroje to napsal 
list Financial Times. Apple 
dříve uváděl, že streamovací 
službu s vlastním obsahem 
spustí na podzim, podle 
zprávy FT ale firma plánuje 
službu zprovoznit v násle-
dujících dvou měsících, 
ještě před spuštěním televize 
Disney+, které je naplánová-
no na 12. listopadu.

Cílem tak vysokého roz-
počtu je snaha rychle dohnat 
konkurenty, jako je Netflix, 
Disney či televizní síť HBO, 
kterou vlastní společnost 
AT&T. Výrobce telefonů 
iPhone už připravuje vstup 
do médií několik let a v roce 
2017 kvůli tomu přijal dva 
známé vysoké představitele 
společnosti Sony Pictures 
Television Jamieho Erlichta 
a Zacka Van Amburga. Oba 
na začátku dostali na první 
rok slíbenou na tvorbu vlast-

vlastních programů včetně 
pořadů produkovaných Ste-
venem Spielbergem a Oprah 
Winfreyovou. Zatím však 
neuvedl, kdy službu spustí.

V pondělí Apple zveřejnil 
upoutávku na svůj seriál 
The Morning Show, drama 
s Jennifer Anistonovou, 
Reese Witherspoonovou 
a Stevem Carellem. Podle 
FT firma na seriál vynalo-
žila stovky milionů dolarů 
a cena za jeden díl je vyšší 
než u seriálu Hra o trůny, kde 
v případě poslední série stál 
jeden díl 15 milionů dolarů.

Apple plánuje vytvořit 
„knihovnu“ s vlastními pro-
gramy, aby posílil v konkuren-
ci zavedených televizí v čele 
s Netflixem. Jeho letošní roz-
počet ale zůstává pod očeká-
vanými výdaji Netflixu, který 
plánuje letos za vlastní tvorbu 
vydat 15 miliard dolarů.

Cenu za vlastní televizi 
Apple zatím nezveřejnil. 
Podle agentury Bloomberg 
plánuje vybírat měsíční po-
platek 9,99 dolaru. To je o tři 
dolary více, než by měla stát 
služba Disney+. /čtk/

Výrobce iPhonů 
představil TV+ 
letos v březnu. Do 
původní tvorby chce 
investovat v přepočtu 
140 miliard korun. 
Chystá nejméně sedm 
vlastních programů 
včetně pořadů 
z produkce Stevena 
Spielberga a Oprah 
Winfreyové.

Kurzovní lístek ČNB  Platnost od 20. 8. 2019 Akcie na pražské burze 20. 8. 2019

Název Kurz [Kč] Změna  

AVAST 103,00    0,98 % 

CETV 107,40    0,75 % 

ČEZ 515,00    –1,06 % 

Erste Bank 784,00    –0,46 % 

Kofola 296,00    0,34 % 

KB 825,00    –0,48 % 

Moneta 76,15    –0,13 % 

O2 CR 218,00    0,00 % 

Pegas 700,00    0,29 % 

Philip Mor. ČR 13 740,00    ±0,00 % 

TMR 810,00 –1,22 %

VIG 602,50 1,09 %

Celkový objem  
(v tisících korun)

271 750

Země Množství Kurz

Austrálie 1 15,781

Čína 1 3,300

Dánsko 1 3,460

EMU 1 25,795

Chorvatsko 1 3,494

Japonsko 100 21,900

Kanada 1 17,473

Maďarsko 100 7,883

Norsko 1 2,589

Polsko 1 5,923

Rusko 100 34,942

Švédsko 1 2,396

Švýcarsko 1 23,752

Turecko 1 4,073

USA 1 23,289

Velká Británie 1 28,154

PLNĚ ELEKTRICKÝ trajekt Ellen, který je největší na světě, 
dokončil svoji první plavbu mezi dánskými ostrovy Aero a Als. Infor-
movala o tom CNBC. Trajekt může převézt zhruba 30 automobilů 
a 200 cestujících. Loď je poháněna bateriemi, které dodala švýcar-
ská firma Leclanché. Plný provoz je naplánován za několik týdnů. 
Za jeden rok by měl trajekt snížit emise oxidu uhličitého o 2000 tun, 
emise pevných částic o 2,5 tuny a oxidu siřičitého o 1,4 tuny.  
 více E15.cz
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TRAJEKT NA BATERKY

Summit sedmi největ-
ších ekonomik světa 
G7, který se uskuteční 

ve Francii na konci týdne, 
bude zřejmě bez společného 
závěrečného prohlášení. 
Důvodem jsou neshody 
mezi jednotlivými zeměmi 
ohledně obchodu. Bude to 
poprvé od roku 1975, v němž 
se uskutečnilo první setkání, 
kdy summit G7 skončí bez vy-
dání závěrečného komuniké. 
Uvedl to Reuters s odvoláním 
na představitele japonské 
vlády. Už loni ale prezident 
USA Donald Trump schůzku 
opustil předčasně a stáhl svou 

podporu beztak velmi opatr-
ně formulovaného usnesení.

Summit v atlantském 
letovisku Biarritz se uskuteční 
od 24. do 26. srpna. Přichází 
v době, kdy obchodní válka 
mezi USA a Čínou a nestabil-
ní finanční trhy zvyšují tlak 
na politiky, aby posílili své 
snahy na odvrácení globální 
recese. Skutečnost, že summit 
bude zřejmě bez společného 
prohlášení, ukazuje na spory, 
jež mezi vyspělými ekono-
mikami vytvořila obchodní 
politika Donalda Trumpa 
s heslem: America first. /čtk/ 
 Sledujte E15.cz

Srazu zemí G7  
hrozí němé finále
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Akcie, měny & názory

Potěšující  
výsledky
Výsledková sezona za první 
pololetí ukázala velmi dobrou 
kondici společností obcho-
dovaných na pražské burze. 
Agregátní zisky firem, které  
doposud zveřejnily výsled-
ky, rostou meziročně o osm 
procent a na provozní úrovni 
pak dokonce dvojcifernou 
čtrnáctiprocentní rychlostí. 
Hlavním tahounem ziskovosti 
indexu PX je elektrárenská 
firma ČEZ, která k růstu při-
spívá plnými osmi procenty. 
Akcionáři polostátní firmy 
tak mohou po letech vyhlížet 
opětovné zvýšení dividend, 
což podporuje i nedávná ak-
tualizace dividendové politiky 
firmy. Společnosti pomáhá 
loňská změna regulace na trhu 
s emisními povolenkami. 

Z dalších společností ob-
chodovaných v Praze do růstu 
ziskovosti významně přispívají 
i dvě relativně menší emise, 
softwarový Avast a mediální 
CME. Zatímco výsledky CME 
těží ze stále silného místního 
reklamního trhu a ukazují 
na velkou vyjednávací sílu 
firmy, Avast je zajímavý 

dlouhodobým příběhem růstu 
poptávky po komplexním 
softwarovém zabezpečení. 
Prodeje jeho jádrového anti-
viru spíše stagnují, rychle ale 
rostou prodeje VPN a anti-
-track. S pokračující lokalizací 
produktů pak firma svižně 
rozšiřuje zákaznickou bázi 
o nové země.

Finanční sektor, který má 
největší zastoupení v indexu 
PX, si také zatím nevede špat-
ně.  Komerční banka zvýšila 
zisk o sedm procent a Moneta 
bez vlivu jednorázových polo-
žek dokonce o 13 procent. Obě 
banky ovšem varovaly před 
rostoucím tlakem na marže. 
Především pod vlivem globální 
opatrnosti index PX i přes 
dobrou výsledkovou sezonu 
poslední měsíc ztrácel. Zis-
kovost se ale zlepšuje a akcie 
na pražské burze tak mohou 
v době nejistoty začít lákat 
na svůj tradičně vysoký divi-
dendový výnos. Ten se za celý 
index blíží šesti procentům.

 
Petr 
BÁRTEK
analytik  
České  
spořitelny

IItalský premiér Giuseppe 
Conte v parlamentu ozná-
mil svou demisi. Italská 

vláda, na níž se podílí Hnutí 
pěti hvězd a kterou se rozhodla 
opustit koaliční Liga, podle něj 
končí. V projevu v italském 
Senátu, horní komoře parla-
mentu, Conte ostře kritizoval 
šéfa Ligy Mattea Salviniho, 
kterého obvinil, že staví své 
vlastní a stranické zájmy nad 
zájmy země. 

O svém rozhodnutí hodlá 
Conte oficiálně informovat pre-
zidenta Sergia Mattarellu. Ten 
by podle agentury AP mohl 
Conteho požádat, aby v čele 
kabinetu zatím zůstal a snažil 
se najít jinou většinu v parla-
mentu. Může také Conteho de-
misi přijmout a zprostředkovat 

sestavení nové vlády. Pokud se 
to nepodaří, může Mattarella 
rozpustit parlament. V Itálii by 
se tak mohly už v říjnu konat 
předčasné volby. /čtk/
 Sledujte E15.cz 

Vláda premiéra 
Conteho končí

www.food-piknik.cz

sejdeme se na Ladronce

S chutí a přáteli

vstup
zdarma

Časopis f.o.o.d. vás 
zve na již 9. roČník 
gastronomického 

festivalu

praha 1. 9. 2019
park ladronka
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USA odrazují  
Řeky od pomoci  
íránskému tankeru

Spojené státy varovaly 
Řecko, aby neposkytovalo 
jakoukoli pomoc íránské-
mu tankeru, který v noci 
na pondělí odplul od Gib-
raltaru, kde byl šest týdnů 
zadržován. Šéf americké 
diplomacie Mike Pompeo 
řekl, že rozhodnutí gibral-
tarských úřadů propustit 
plavidlo navzdory soudní-
mu příkazu z USA považuje 
za politováníhodné.

Britové omezí účast 
na schůzkách EU

Britští zástupci se přesta-
nou účastnit řady schůzek 
Evropské unie, aby se 
mohli soustředit na brexit. 
Chodit budou Britové jen 
na taková jednání, která 
jsou v národním zájmu 
země, uvedl v prohlášení 
britský ministr pro brexit 
Stephen Barclay. 

Demonstranti odmítli 
jednání se správkyní 
Hongkongu 

Správkyně Hongkongu 
Carrie Lamová oznámila, 
že její vláda bude ve snaze 
obnovit pořádek jednat 
s demonstranty, kteří se 
neuchylují k násilí. Pro-
pekingská politička zároveň 
vyjádřila naději, že pokojné 
víkendové protesty jsou 
předzvěstí zklidnění situace 
v poloautonomním čínském 
regionu, který čelí největší 
politické krizi za desítky 
let. Organizátoři demon-
strací nabídku Lamové 
odmítli s tím, že jde o past, 
která má získat čas. /čtk/
 Sledujte E15.cz 
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Vyhlížení 
německé  
injekce
Němečtí centrální bankéři se 
obávají, že tamní ekonomika 
je v recesi. Hospodářství 
našeho západního souse-
da se propadalo od dubna 
do června. Takže pokud se 
trend ve třetím čtvrtletí 
nezvrátí a obava Bundesban-
ky se naplní, znamená to, že 
Německo zabředlo do tech-
nické recese.

Od ještě hlubšího propa-
du přitom zemi dělí jediný 
tweet amerického preziden-
ta Trumpa. Do poloviny lis-
topadu rozhodne, zda uvalí 
cla na evropská auta. To by 
byla pro Berlín rána, která 
navíc může přijít zhruba 
ve stejné době, kdy se Evropa 
bude vzpamatovávat z šoku 
po tvrdém brexitu. 

Kvůli ekonomické závis-
losti na Německu nemůže 
být nic z toho dobrou zprá-
vou ani pro Česko. Anebo 
přece jen? V lehce perverz-
ním smyslu by si Čech mohl 
přát, aby Němec skončil v re-
cesi spíše hlubší než mírné. 
S každým zhoršením výhle-
du německé ekonomiky se 
stupňuje tlak na Berlín, aby 

Fo
to

 č
tk

Tvář dne

Jako ministr vnitra 
mohu říci, že Itálie  
je po roce vlády 
bezpečnější. Nebojím 
se soudu italských  
voličů, řekl o možnosti 
předčasných voleb  
italský ministr vnitra  
Matteo Salvini.
str. 9

Komentář

vyšším ziskům exportérů 
vykázala vyšší příjmy i česká 
státní kasa. A Babiš by měl 
více peněz třeba na starobní 
penze, jejichž zvyšování 
zásadně pomáhá držet jeho 
popularitu nahoře.

Pozor však na předčasnou 
radost. Aby mohl Berlín 
injekci poskytnout a kdo ví, 
třeba i nezamýšleně pomoci 
Babišovi ke znovuzvolení, 
musí nejprve tamní parla-
ment říci, že země je v krizi. 
Technická recese sama 
nestačí. Ekonomičtí experti 
kancléřky Merkelové jsou 
si vědomi, že pokud budou 
stahovat kalhoty příliš 
daleko před brodem, mohou 
nakonec povzbudit právě jen 
dovoz do země, místo aby 
podpořili průmysl a uchrá-
nili pracovní místa. Podle 
jejich nynějších propočtů 
by injekce ve výši jednoho 
procenta HDP podpořila ně-
mecký růst v rozsahu ani ne 
poloviny procentního bodu. 
A to je jim málo.

Nicméně v polovině 
listopadu už to mohou vidět 
úplně jinak. 

Lukáš 
KOVANDA
hlavní ekonom  
společnosti  
Czech Fund

si dodal pořádnou vzpruhu. 
A Němci mají z čeho brát. 
Dlouho drželi vyrovnané 
hospodaření státní kasy, 
za deset let snížili veřejné 
zadlužení z 83 na 60 procent 
HDP. Při dalším zhoršování 
prognóz se nakonec Berlín 
tlaku poddá a pořádnou roz-
počtovou injekci ekonomice 
poskytne. Ministr financí 
Scholz už hovořil o tom, že 
by mohlo jít o 50 miliard eur.

Závislost české ekonomiky 
na německé by se tentokrát 
projevila nadmíru přízni-
vě. Povzbuzující účinek 
berlínské injekce by pocítili 
tuzemští exportéři. Patrně 
by stoupla poptávka Němců 
i po českém dovozu včetně 
subdodávek. Vláda premiéra 
Babiše by přitom – pocho-
pitelně – nemusela přispět 
ani haléřem. Při nulových 
nákladech by ovšem díky 

Němečtí experti vědí, 
že pokud stáhnou 
kalhoty příliš daleko 
před brodem, pomohou 
jen dovozu, nikoli 
průmyslu a pracovním 
místům.

Peníze,  
nebo život
Problém Šmarda je vyřešen, 
sporná otázka, zda sociální 
demokracie opustí, anebo 
neopustí Babišův kabinet, ni-
koli. Mezi vládními partnery 
leží nevybuchlý šrapnel větší 
ráže, než je jméno persony, 
která by měla vést rezort 
kultury. Je to státní rozpočet 
na příští rok, respektive jeho 
kapitola spravovaná minist-
ryní práce a sociálních věcí. 
Jana Maláčová postrádá jede-
náct miliard korun a podle 
včerejšího jednání na minis-
terstvu financí ze své výchozí 

pozice zřejmě není ochotná 
příliš ustoupit. Se šéfkou 
státní pokladny Alenou 
Schillerovou se nedohodla 
ani po pětihodinové debatě. 
Pokračování příště.

Souboje obou dam o peníze 
nejsou nic nového. Tentokrát 
však má vyjednávání jiný 
rozměr, nepřímo se jedná 
o setrvání ČSSD ve vládní 
sestavě. Předseda strany po-
třebuje na pátečním předsed-
nictvu předložit plénu tučné 
sousto, kterým by, s promi-
nutím, ucpal ústa rebelům 
uvažujícím o konci vládního 
angažmá. Pěkná sumička 
na sociální záležitosti by se 
hodila.

Glosa Jany HAVLIGEROVÉ

Tady je zápis z naší poslední porady. Vypili jsme hodně kávy a ni-
kdo s nikým v ničem nesouhlasil, ale pak to začalo vypadat, že se 

Michal rozpláče, a od té chvíle byli všichni fakt velmi milí. 

© Randy Glasbergen
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12 | 15 OTÁZEK PRO ŠÉFA NÁRODNÍHO DIVADLA JANA BURIANA

Za každou komedií je drama
Většinu 
profesního 
života strávil 
v regionálních 
divadlech, jeho 
kariérní růst 
byl přirozený 
a postupný. Šéfem 
Národního divadla 
se stal v roce 2013 
a zůstat by měl 
do roku 2025. 
Jeho soubory 
odehrály loni 
přes tisícovku 
představení pro 
více než půl 
milionu lidí. 
Na dotazy série 
deníku E15  
„15 otázek pro…“ 
odpovídal ředitel 
Národního 
divadla v Praze 
Jan Burian. /mag/
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 Čeho si jako prvního 
všimnete na lidech?
Úsměvu. A pak to jsou také 
ruce a nohy. Psychologové 
totiž říkají, že kdo dbá o kon-
ce svého těla, dbá i o sebe 
a má se rád.

 Jste spíš flegmatik, 
nebo cholerik?
Ze všeho nejvíce jsem spíš 
sangvinik.

 Máte raději komedii, 
nebo drama?
V každém dramatu se snažím 
vidět nějakou komedii a vím, 
že za každou komedií je něja-
ké drama. Koneckonců tak je 
tomu v současném divadle už 
hodně dlouho.

 Operu, nebo činohru?
Můj první dotek s operou byl 
v dětství, takže jsem začínal 
u opery. Proto jsem se možná 
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stal činoherním režisérem, 
který teď rád režíruje operu.

 Jaká je vaše 
nejoblíbenější písnička 
z osmdesátek?
V osmdesátých letech jsem 
asi nejvíc poslouchal Hanu 
Hegerovou.

 Jaký poslední dárek jste 
věnoval?
Byl to med od včel 
z Národního divadla pro 
guvernéra centrální banky.

 A jaký jste naopak 
dostal?
Kravatu České národní banky 
od guvernéra ČNB.

 V jakém divadle mimo 
Národního se cítíte jako 
doma?
Určitě v Plzeňském divadle. 
Tam jsem prožil největší část 

kariéry a je to můj divadelní 
domov.

 Ve které části divadla se 
cítíte nejlépe?
Nejraději to mám v portále. 
Zejména když je po premiéře 
a mohu se jít podívat ze stra-

ny na to, jak herci hrají nebo 
zpěváci zpívají. Vždycky je 
v tom nějaké nové tajemství, 
nějaká nová pravda.

 A v jaké se vám stala 
nejveselejší historka?
Veselé historky v divadle jsou 
většinou veselé, až když se 
vyprávějí.

 Kdybyste měl možnost 
změnit adresu divadla, 
v jaké ulici by nově stálo?
Národní divadlo stojí správně 
na Národní třídě. Určitě bych 
změnil ulici, kde se nachází 
Státní opera, protože to je asi 
jediné divadlo na světě, které 
stojí uprostřed dálnice.

 Kdyby se o vašem životě 
natáčel film, který herec by 
vás hrál?
Těžko říct. Přál bych si, aby 
to byl Jirka Lábus, protože je 

hodně jiný než já. Ale my-
slím, že by to dali někomu 
jinému.

 Kde býváte nejvíc 
nervózní?
Doma, když mám nějaký 
úkol od manželky a bojím 
se, abych ho splnil správně.

 A jaký je váš oblíbený 
drink?
Moje nejoblíbenější pití je 
voda, ale jinak mám rád 
plzeňské pivo.

 Kdybyste mohl 
na světě změnit jednu 
věc, jaká by to byla?
Přál bych si, aby si lidé 
důvěřovali, aby k sobě ne-
přistupovali a priori s nedů-
věrou, protože ta nám brání 
v dialogu. Ten je základem 
– řekněme – spokojené, 
klidné společnosti.

Určitě bych změ-
nil ulici, kde se 
nachází Státní 
opera, protože 
to je asi jediné 
divadlo na světě, 
které stojí upro-
střed dálnice.
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První rok na univerzitě

Herriotův veterinář žil upro-
střed nádherné zemědělské 
komunity, jezdil od farmy 
k farmě rodit telata, postarat 
se o kulhající koně a občas 
ho zavolala bohatá majitelka 
rozlehlého sídla ke svému 
obtloustlému pekingskému 
palácovému psíku.

Mužský svět

Ženy byly manželkami 
a asistentkami. Veterinární 
medicína byla v Herriotově 
době ovládána muži a profe-
se se soustředila především 
na velká zvířata.

Koneckonců, jen o pár 
desítek let dřív, v roce 1922, 
byla Aleen Custové, první 
britské veterinářce, povolena 
praxe, ačkoli studia dokončila 
dvacet let předtím.

Nicméně situace se obrátila 
a uprostřed devadesátých let, 
když jsem veterinární medicí-
nu začala studovat já, tvořily 
dvě třetiny spolužáků dívky. 
Přes tento obrat jsem se 
na praxi setkávala především 
s veterináři, vyučující i lékaři 
z univerzitní kliniky byli také 
muži.

Když jsem jezdila s Peterem 
na návštěvy farem, představil 
mě jako veterinářku, ale často 
to budilo skepsi a nepokry-
té projevy sexismu. Peter 
a George naštěstí takovými 
předsudky netrpěli a já zoufa-
le toužila dokázat, že zvládnu 
i mužskou profesi, zvlášť když 
přišla chvíle přiložit koni 

k hlavě pistoli a stisknout 
spoušť.

Nástup na studia

Puberťačku, která postávala 
v koutě ordinace, oddělovaly 
od studentky, která stála 
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na tom poli, čtyři roky studia 
veterinární medicíny.

Když jsem přijela do Lon-
dýna studovat, bylo mi 
devatenáct. Bydlela jsem 
na Commonwealth Hall, 
velké koleji, kde byli ubyto-
vaní studenti několika fakult. 
Jeli jsme s tatínkem tři hodiny 
z Herefordu směrem na vý-
chod do Londýna.

Když se výhled z okénka 
změnil z krajiny mého dětství 
na monotónní šeď dálnice, 
moje nadšení se změnilo 
v obavy a napadlo mě, jestli 
tátu nepožádat, aby auto 
otočil. Místo toho jsem si ale 
stěžovala na jeho hudební 
vkus a dohadovali jsme se, 
jakou kazetu si pustíme.

Nelehké loučení

Když jsme nacpali obsah kuf-
ru a zadního sedadla do skří-
ně v mém pokoji, došlo mi, 
že kvůli knedlíku, který mi 
svíral krk, nebude jednodu-
ché se s tatínkem rozloučit.

Zběžně jsem si prohlédla 
místo, které bude příští rok 
mým domovem, ale náladu 

mi to moc nezvedlo – po-
stel s kolejním povlečením 
a tenkou dekou se žmolky, 
radiátor, z něhož se olupova-
lo několik vrstev nátěru, malý 
šatník, který byl cítit obleče-
ním cizích lidí, stůl z imitace 
dřeva s popraskanou deskou 
a otlučenými rohy, který byl 
nacpaný v koutě, malé umy-
vadlo, o němž bych si ráda 
myslela, že se používalo jen 
na mytí obličeje a rukou.

Tatínek postával nervózně 
na jediném místě v poko-
ji, kde nestály kufry nebo 
krabice.

„Tak, máš všechno?“ zeptal 
se.

„Myslím, že ano,“ odpově-
děla jsem a nedokázala se mu 
podívat do očí. Věděla jsem, 
že má tázavě povytažené 
obočí.

„Asi bych měl vyrazit, než 
provoz zhoustne.“

„Dobře.“ Zarazila jsem se. 
„Mám jít s tebou k autu?“

„Ne, to není potřeba, zaby-
dluj se tady.“

„Dobře.“ Drobná úleva, že 
nemusím doprovodit tatínka 
k autu a potom se se slzami 

v očích vracet zpátky, byla 
vzápětí přehlušena, když 
jsem si uvědomila, že to je 
rozloučení.

„Zavolej, ať víme, jak se ti 
daří,“ řekl.

„Samozřejmě.“
„Mám tě rád.“
„Já tebe taky,“ špitla jsem.
A byl pryč.

S nálepkou šprta

Seděla jsem na posteli a po-
slouchala vzrušené hovory 
ostatních přicházejících 
studentů a seznamovala 
jsem se s nimi. Na střední 
škole jsem mezi ostatní nikdy 
úplně nezapadla, kvůli touze 
dobře studovat a respektovat 
pravidla mě všichni vnímali 
jako šprta.

Neměla jsem čas na večír-
ky, cigarety za přístřeškem 
pro kola nebo randění, což 
bylo jedno, protože mě stejně 
nikdo nikam nezval. I mimo-
školní aktivity byly klidné – 
hrála jsem v orchestru 
na flétnu, zpívala ve školním 
sboru a soutěžila v plaveckém 
týmu. A vzhledem k odhod-
lání dostat se na veterinu 
bylo celkem snadné nevní-
mat šepot a pohledy v šatně 
po tělocviku.
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Suzy Fincham-Grayová: Mí pacienti a další zvířata

V autobiografické 
knize s podtitulem 
Jak se stát 
veterinářkou 
a nezbláznit se 
z toho vypráví 
autorka příběhy 
zvířecích pacien- 
tů – někdy veselé, 
někdy naopak se 
smutným koncem.

Vážení čtenáři, v průběhu 
prázdninových měsíců vám 
nabídneme úryvky z několika 
knih. Každý týden se jeden titul 
představí pěti ukázkami.

Tento týden představujeme kni-
hu Suzy Fincham-Grayové MÍ 
PACIENTI A DALŠÍ ZVÍŘATA 
vydanou pod značkou Ikar.

O KNIZE
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Časopis koupíte i na
www.ikiosek.cz/lideazeme

právě
v prodeji

dechberoucí půvab 
zapomenutých zemí
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Zmizí Fincentrum nebo Swiss Life 
Select z českého trhu?
To určitě ne. Každá z obou společ-
ností má své silné stránky a cennou 
firemní kulturu. Fincentrum je 
dlouhodobě špičkou komplexního 
finančního poradenství v oblasti 
pojištění, investic a úvěrů na bydlení. 
V hypotékách patří k největším zpro-
středkovatelům na trhu, každoročně 
sjedná úvěry v objemu podobném 
středně velkým bankám. 

A jakou specializaci bude mít Swiss 
Life Select?
Nehovořil bych přímo o specializaci. 
Swiss Life Select je známá propra-

tra a Swiss Life Select je klientský 
portál, který reaguje na směrnici 
EU PSD2 a bude spuštěn v nejbliž-
ších dnech. Jako první nebankovní 

Spojení Fincentra a Swiss Life Select 
přinese klientům nové služby 
Po fúzi Fincentra a Swiss Life Select vznikne na českém trhu finančního poradenství silný 
subjekt, který bude významným hráčem i v rámci středoevropského regionu. Co přinese 
spojení dvou silných hráčů pod jeden subjekt klientům a jaké nové služby budou moci využít? 
I na to jsme se zeptali Filipa Duchoně, generálního ředitele společnosti Fincentrum.

subjekt na českém trhu spustíme kli-
entský portál, ve kterém budou mít 
klienti na jednom místě informace 
o stavu a pohybech peněz na svých 
bankovních účtech. Na začátku půjde 
o účty u České spořitelny, Air Banky 
a ČSOB, postupně pak budou zpří-
stupněny účty u dalších bank. 

Co bude tou hlavní výhodou?
V běžném internetovém bankovnic-
tví nevidí klienti informace o pojist-
ných nebo investičních produktech 
od jiných zprostředkovatelů. U nás 
budou mít kompletní přehled všech 
finančních produktů. Portál bude 
integrovat veškeré finanční služby, 
které klient využívá. To banky klien-
tovi nenabídnou. Pokud navíc klient 
umožní svému poradci náhled na své 
účty, poradce získá přesné informa-
ce, které mu umožní velmi rychle 
navrhnout klientovi optimální řešení 
pro jeho měnící se finanční potřeby.

covanou nabídkou investic a služeb 
s vysokou přidanou hodnotou pro 
movitější klienty. To je to, proč ji 
klienti vyhledávají. I proto zůstanou 
obě obchodní značky a poradenské 
sítě zachovány. Klienti budou moci 
i po fúzi řešit své finanční potřeby 
s poradcem, na kterého jsou zvyklí.

Velkým tématem finančně-pora-
denského byznysu je IT podpora 
poradců. Bude tak velká firma, 
jakou po fúzi vytvoříte, schopná dr-
žet krok s novými trendy na trhu?
Naopak, fúze nám pomůže být v této 
oblasti ještě lepší a agilnější. Jednou 
z prvních společných aktivit Fincen-

fincentrum_1_2.indd   15 20.08.2019   17:09:08
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Foto dne 

Vědci zjistili, že…

TRENAŽÉR. 
Automobilová 
závodní hra Forza 
Motorsport 7 
rozvášnila návštěvníka 
tiskového dne 
na evropském 
veletrhu digitálních 
her Gamescom. 
Název Fordzilla 
označuje hráčské 
závodní týmy 
podporované 
automobilkou 
Ford. Veletrh, 
který představuje 
nejnovější trendy 
počítačové herní 
scény v Kolíně nad 
Rýnem, potrvá 
do soboty.
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Spojení „z nebe prší 
plasty“ se zdá přinejmenším 
nadsazené, přesto se objevilo 
v závěrečné zprávě seriozní-
ho vědeckého výzkumu. Čás-
tečky plastů menší než pět 
milimetrů jsou totiž nasávány 
do atmosféry a dostávají se 
i do nejvzdálenějších regio-
nů. Vyskytují se už i na tak 
odlehlých místech, jako jsou 
Arktida nebo Skalisté hory. 
Zjistili to odborníci, kteří 
zkoumali vzorky sněhu a deš-
ťové vody z těchto oblastí. 

Zatímco výzkum němec-
kých odborníků, který našel 

mikroplasty v Arktidě, se 
od počátku zaměřoval právě 
na zkoumání tohoto druhu 
znečištění, američtí vědci 
objevili mikroplasty ve sráž-
kové vodě čirou náhodou. 
Informovala o tom agentura 
DPA a deník The Times.

Vědecký tým z německého 
Institutu Alfreda Wegene-
ra pro polární a mořský 
výzkum zkoumal vzorky 
sněhu ze souostroví Helgo-
land, z Bavorska, Brém, ze 
švýcarských Alp a z Arktidy, 
přesněji z ledových ker a os-
trovů Špicberky. Vědci sníh 

rozpustili, vodu přefiltrovali 
a zbytek zkoumali pomocí 
infračervené spektroskopie.

Mikroplasty objevili v té-
měř všech vzorcích. Jejich 
obsah ve sněhu sebraném 
v Arktidě byl sice menší 
než ve vzorcích z Evropy, 
ale i tak byl „podstatný“. 
V průměru činil 1760 částic 
na litr vody. Nejvíce částic se 
nacházelo ve sněhu, který 
spadl vedle silnice na bavor-
ském venkově. V litru vody, 
která vznikla jeho rozpuště-
ním, našli badatelé 154 tisíc 
částeček. Byly to kousíčky 

laků, nitrilkaučuku a poly- 
amidu.

Částečky plastů našla také 
studie Gregoryho Wether- 
beeho z americké geologické 
služby, jejímž cílem ovšem 
bylo měření znečištění 
dusíkatými sloučeninami 
ve státě Colorado. Odborníci 
ale zjistili, že mikroplasty 
jsou obsaženy v devadesáti 
procentech vzorků. Většinou 
to byla plastová mikrovlákna, 
v některých případech však 
i větší úlomky. „Z nebe prší 
plasty,“ uvedli v závěrečné 
zprávě. /čtk/

… mikroplasty dorazily už i do Arktidy
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ZNEČIŠTĚNÍ. Mikroskop 
zachytil různorodé částečky 
plastů nalezených v Arktidě.


